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Parlament České republiky 

POSLANECKÁ SNĚMOVNA 
2022 

9. volební období 

Z Á P I S  
z 11. schůze 

výboru pro sociální politiku, 
 

která se konala dne 18. května 2022  

od 9.00 hodin 
v místnosti č. 48 Konírna, Malostranské náměstí č. 7/19  

 

 

Přítomni: Babišová Andrea, Dražilová Lenka, Golasowská Pavla, Hanzlíková Jana, Hendrych 

Igor, Juchelka Aleš, Kaňkovský Vít, Lisová Martina, Pastuchová Jana, Rataj Michael, 

Šafránková Lucie, Vojtko Viktor 

 

Omluveni: Bačíková Jana, Bauer Jan, Jílková Marie, Kocmanová Klára, Lesenská Vladimíra, 

Navrátil Jiří, Oulehlová Renata, Vaňková Pivoňka Pavla 

 

 

 11. schůzi výboru pro sociální politiku řídil předseda výboru Vít Kaňkovský. 

Ověřovatelem schůze byl zvolen poslanec Viktor Vojtko. V hlasování č. 1 hlasovalo pro 

všech 11 přítomných poslanců. Jednání probíhalo dle schváleného programu schůze. 

 

1/ Schválení delegace výboru na zahraniční cestu do Rakouska 

(viz. zvukový záznam: 0:02:20 – 0:06:50) 

 Předseda výboru Vít Kaňkovský seznámil přítomné s nominacemi na členy delegace. 

Byly navrženy poslankyně: Pavla Pivoňka Vaňková, Andrea Babišová, Vladimíra Lesenská a 

Martina Lisová. Za náhradníky byli nominování poslanec Jan Bauer a poslankyně Klára 

Kocmanová. Vedoucí delegace by měla být poslankyně Pavla Pivoňka Vaňková. 

 Tajemník výboru Antonín Papoušek seznámil přítomné s předběžným programem 

cesty do Vídně. 

 Na závěr byl předložen návrh usnesení. V hlasování č. 2 hlasovalo pro navržené 

usnesení 12 poslanců, všichni přítomní. Usnesení č. 38 bylo přijato. 
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„Po úvodním slově předsedy výboru Víta Kaňkovského a po rozpravě 

výbor pro sociální politiku Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

 

d o p o r u č u j e   organizačnímu výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR, aby schválil 

vyslání delegace poslanců do Rakouska ve složení: 

 

Pavla   P i v o ň k a   V a ň k o v á 

Andrea   B a b i š o v á 

Vladimíra   L e s e n s k á 

Martina   L i s o v á 

  

náhradník: 

Jan   B a u e r 

Klára   K o c m a n o v á.  

 

 Cesta by měla proběhnout v termínu 6. 6.  – 8. 6. 2022 včetně cest s tím, že Kancelář 

Poslanecké sněmovny hradí všechny náklady. 

Náplní cesty bude jednání ve výborech rakouského parlamentu, především výboru pro práci 

a sociální záležitosti, výboru pro rodinu a mládež, návštěva Ministerstva práce, Ministerstva 

pro sociální záležitosti, zdravotnictví, péče a ochranu spotřebitele, Ministerstva pro otázky žen, 

rodiny, integraci a média, a na dalších institucích.“ 

  

 

 

2/ Úvod do problematiky informačních systémů v resortu MPSV 

(viz. zvukový záznam: 0:06:51 – 0:56:20) 

 Za MPSV bod uvedl náměstek Karel Trpkoš. Aktuálně ÚP pracují na aplikacích od 

společnosti OK systém, které byly v průběhu historie vyvinuty a dodány tak, aby ÚP měl 

pokryté základní agendy, které zpracovává. Aplikace jsou staršího data, rozvoj se na nich 

zastavil po technologické a technické stránce již kolem r. 2008 a trval až do r. 2020, od té doby 

jsou oficiálně určeny k náhradě. Významným milníkem je rozjetí programu JISPSV, který měl 

agendové aplikace zaměstnanosti a agendy dávek nahradit, a generačně povýšit, stejně jako 

všechny další aplikace, které jsou s tím spojeny. Z JIS PSV se udělala pouze část, a to část, 

která je podpůrného charakteru, neudělaly se dva zásadní agendové systémy, respektive jeden 

se neudělal vůbec, druhý se udělal do určité fáze dokončenosti, ale není dokončen a nejsou do 

něj zmigrována data, není možné ho používat. Aktuálně má ÚP stále aplikace OK systému, 

vlastní k nim plná práva a zdrojové kódy. Byla spuštěna nová aktivita, která definuje požadavky 

funkční a nefunkční, které budou požadovány od budoucího systému, z pohledu roku 2022. Na 

základě toho stanoví, jaká bude cesta, a které z komponentů nejlépe využít. Tato aktivita bude 
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dokončena v červnu, nejpozději v červenci t.r. a měla by vyhodnotit, kterak nejlépe dosáhnout 

cíle. 

 V rozpravě vystoupili poslankyně a poslanci Michael Rataj, Jana Pastuchová, Aleš 

Juchelka, Viktor Vojtko, Andrea Babišová, Vít Kaňkovský, náměstek Karel Trpkoš, 

náměstkyně Iva Merhautová, generální ředitel Viktor Najmon a ústřední ředitel František 

Boháček. 

 Na závěr byl předložen návrh usnesení. V hlasování č. 3 hlasovalo pro 12 poslanců, 

všichni přítomní. Usnesení č. 39 bylo přijato.  

 

„Po úvodním slově náměstka ministra práce a sociálních věcí Karla Trpkoše, 

generálního ředitele ÚP Viktora Najmona, ústředního ředitele ČSSZ Františka Boháčka                                                                           

a po rozpravě 

 

výbor pro sociální politiku Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

 

I.   b e r e   n a   v ě d o m í   informaci k bodu „Úvod do problematiky informačních systémů 

v resortu MPSV“; 

 

II.   ž á d á   ministra práce a sociálních věcí a generálního ředitele Úřadu práce, aby do  

20. 6. 2022 členům výboru poskytli informace ke kontrolním akcím směřovaným na poskytování 

solidárního příspěvku na ubytování ukrajinským uprchlíkům.“ 

  

 

 

3/ Informace o pomoci pro občany Ukrajiny poskytované v rámci resortu MPSV 

(viz. zvukový záznam: 0:57:51 – 1:48:36) 

 Bod uvedla za MPSV náměstkyně Iva Merhautová. Od 24. 2. 2022 byla ukrajinským 

uprchlíkům vydávána víza za účelem strpění, posléze víza dočasné ochrany. Do doby přijetí 

LEX-Ukrajina byla ukrajinským uprchlíkům vyplácena dávka mimořádné okamžité pomoci, 

újma na zdraví a od přijetí LEX Ukrajina humanitární dávka ve výši 5.000,- Kč. Zároveň 

v tomto zákoně byla přijata podpora pro české domácnosti do výše 12.000,- Kč a 3.000,- Kč 

na osobu pod názvem „solidární dávka pro domácnosti“. Obě dávky jsou vypláceny 

prostřednictvím ÚP a částečně v digitálním procesu. Ústřední krizoví štáb, který se zabýval 

tématem Covid, přešel volně k tématu Ukrajina. Schází se 1x týdně a zároveň ustanovil 

strategickou skupinu, kde se schází rezorty pod vedením MV, a dále zástupci Hasičského 

záchranného sboru, Policie ČR apod. Řeší se všechny podstatné záležitosti, které je nutné 

v souvislosti s ukrajinskými uprchlíky řešit, nebyl jmenován národní koordinátor a tuto funkci 

plní dále ministr vnitra. Došlo k jmenování nové strategické skupiny, víceméně resorty 

jmenovaly dosavadní zástupce, vznikly dva strategické týmy, jeden pro ubytování, bydlení a 
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sociální oblast, který vede náměstkyně Iva Merhautová a druhý tým zaměstnávání a integrace 

na trh práce, který vede náměstkyně Kateřina Štěpánková. Aktuálně se připravuje novela LEX 

Ukrajina, ve které resorty, kterých se problematika týká, upravují a zpřísňují podmínky pro 

poskytování humanitární dávky a dávky pro domácnosti. Do 30. 6. bude podán návrh nového 

nařízení vlády. Řeší se rozdělení dvou cenových hladin, jedna pro domácnosti, jedna pro 

zasmluvněné byty. Aktuálně byla představena na setkání strategického týmu i mapa, která 

monitoruje volná místa ve školách a školkách, kapacity ve zdravotnictví, volná pracovní místa 

nabízená ukrajinským uprchlíkům apod., také se aktuálně řeší další nouzový stav. MPSV řeší 

tři oblasti: - dávkové podpory, - oblast sociálních služeb, - oblast zaměstnanosti. 

 Za Ministerstvo vnitra vystoupil náměstek Lukáš Kolářík. Ministerstvo vnitra působí 

v roli koordinátora, strategická skupina vznikla z původního ústředního krizového štábu. Pod 

MV vznikl pracovní tým pro digitalizaci řízení krize pod vedením náměstka Lukáše Koláříka, 

který připravuje opatření, které by fungovalo lépe než analogový proces, 15% ukrajinských 

uprchlíků má elektronickou identitu, následná komunikace bude snazší. 

 V rozpravě vystoupili poslankyně a poslanci: Aleš Juchelka, Igor Hendrych, Jana 

Hanzlíková, Lucie Šafránková, Vít Kaňkovský, Lenka Dražilová, Viktor Vojtko, Andrea 

Babišová, náměstek Lukáš Kolářík, náměstek Radek Kaňa, náměstkyně Iva Merhautová, 

náměstek Karel Trpkoš, generální ředitel Viktor Najmon. 

 Na závěr bylo předloženo usnesení. V hlasování č. 4 hlasovalo pro 11 poslanců, 

všichni přítomní. Usnesení č. 40 bylo přijato. 

 

„Po úvodním slově náměstkyně ministra práce a sociálních věcí Ivy Merhautové, 

náměstka ministra vnitra Lukáše Koláříka a po rozpravě 

 

výbor pro sociální politiku Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

 

b e r e   n a   v ě d o m í   informaci k bodu „Informace o pomoci pro občany Ukrajiny 

poskytované v rámci resortu MPSV a MV“.“ 

  

 

4/ Aktuální situace v řešení pomoci při růstu cen energií 

(viz. zvukový záznam: 1:48:40 – 2:24:05) 

 Předseda výboru Vít Kaňkovský na úvod zmínil, že touto problematikou se nyní 

intenzivně zabývá vláda. Problematiku diskutoval s ministrem Marianem Jurečkou, větší část 

agendy bude mít v gesci MPO, MPSV bude na tomto problému intenzivně spolupracovat, 

informace zatím nebude celistvá, proces je v běhu. Na půdě PS bude problematika především 

v gesci hospodářského výboru.  
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 Za MPSV vystoupila náměstkyně Iva Merhautová. Na přelomu roku 2021 a 2022, se 

vláda a vedení ministerstva dostali do situace, kdy zkrachoval největší dodavatel energií, 

Bohemia Energy, lidé přecházeli k poskytovatelům energií poslední instance, a obdrželi 

novou výši záloh na energie. MPSV reagovalo krokem navýšení normativních nákladů pro 

výpočet příspěvku na bydlení. Zároveň výkladem doporučili ÚP, aby poskytoval mimořádnou 

okamžitou pomoc vyúčtování, toto vše proběhlo, následně potom v lednu a v únoru se řešila 

skutečnost, že část klientů se nepřehlašovala od dodavatelů poslední instance a neuzavírala 

klasické smlouvy, ať už s dodavateli plynu nebo elektřiny. Obavy měli i poskytovatelé 

poslední instance, protože ze zákona nezbývalo než pouze avizovat datum 15. dubna. Klienty, 

kteří se nepřehlásí a nevyřídí nové smlouvy, budou nuceni je od energií odpojit, přičemž 

odpojení a poté připojení od plynu je ještě více komplikované než u elektřiny. Za účelem 

vyřešení tohoto problému probíhala jednání mezi pěti dodavateli poslední instance, ÚP a 

MPSV. Jednání vyústilo v podpis memoranda mezi pěti dodavateli poslední instance a MPSV 

a k podpisu smluv mezi jednotlivými dodavateli a ÚP. Dodavatelé poslední instance 

vydefinovali tzv. zranitelné zákazníky. Úředníci ÚP v době, kdy vypukla ukrajinská krize, a 

proto to možná uniklo médiím, obešli vydefinované zákazníky, informovali je a pomáhali jim 

s uzavíráním smluv. To proběhlo v březnu a začátkem dubna. U příspěvku na bydlení se 

zvedly normativní náklady a aktuálně se hodnotí, zda přistoupit k tomuto navýšení od 1. 7. 

MPSV oslovilo další resorty – MF, MŽP a MPO, jsou nominovaní zástupci a bude ustavena 

pracovní skupina. 

 V rozpravě vystoupili poslankyně a poslanci: Igor Hendrych, Aleš Juchelka, Jana 

Hanzlíková, náměstkyně Iva Merhautová. Z veřejnosti vystoupil Václav Krása, předseda 

NRZP, čemuž předcházelo hlasování o možnosti veřejnosti vystoupit. V hlasování č. 5 

hlasovalo pro návrh 10 poslanců, všichni přítomní. 

 N závěr byl předložen návrh na usnesení. V hlasování č. 6 hlasovalo pro 9 poslanců, 

nikdo proti, nikdo se nezdržel. Usnesení č. 41 bylo přijato. 

 

„Po úvodním slově náměstkyně ministra práce a sociálních věcí Ivy Merhautové, 

generálního ředitele ÚP Viktora Najmona a po rozpravě 

 

výbor pro sociální politiku Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

 

b e r e   n a   v ě d o m í   informaci k bodu „Aktuální situace v řešení pomoci při růstu cen 

energií“.“ 
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5/ Potravinové banky – aktuální stav 

(viz. zvukový záznam: 2:32:30 – 3:16:51) 

 Tento bod uvedla ředitelka Federace potravinových bank Veronika Láchová. 

Představila poslancům krátkou prezentaci. Potravinových bank je v ČR 15. Operují v každém 

regionu, potravinovou pomocí je stoprocentně pokrytá celá ČR. Zároveň operují jedno 

logistické centrum, které je umístěno v blízkosti Prahy, kam směřují velké dodávky, velké 

dary, velké přebytky a odtud jsou distribuovány parciálně do jednotlivých regionů. Často jsou 

dotazováni, v kterém regionu co chybí, kde je situace nejhorší. Pravidelně komunikují se 

všemi bankami, fungují jako síť. Snaží se o rovnoměrnou distribuci a distribuci dle potřeby. 

Za poslední rok čísla stoupla. Distribuovali více jak 9 300 tun potravin, pomáhali více jak 200 

tisícům lidí a podporují více než 1200 neziskových organizací po celé ČR. Síť je opět 

regionální, každá regionální banka se stará o síť organizací, které spadají do její oblasti. 

V roce 2014 to bylo kolem 500 tun potravin, nyní téměř 10 tisíc tun. Prognóza pro rok 2022 

je, že se přerozdělí 10 tisíc tun. Růst je bezprecedentní, mikdo v EU takový růst nemá. Od 

roku 2016 je značná podpora ze strany MZe a to nejen v infrastruktuře, ale především 

finanční podpora provozu. Meziroční nárůst je nyní 20 %, v roce 2022 očekávají nárůst o 30 

%. Jedna část pomoci je boj proti plýtvání potravinami. Tato část pomoci se skládá hlavně 

z příjmů potravinové pomoci od obchodních řetězců a od producentů a zemědělců na základě 

§ 11. Tato část činnosti je grantově podporována z národního programu MZe a je závislá na 

boji proti plýtvání, jedná se o přebytky. Další část je kryta z MPSV – program PoMPo – 

program potravinové a materiální pomoci. Majoritou je podpora z MZe a dále humanitární 

pomoc. Provozují též distribuci mimořádných potřeb (např. roušky, respirátory) většinou 

zadarmo. MZe je majoritní donátor každodenního boje proti plýtvání (60 – 70 % získaných 

potravin). MZe poskytuje dotační podporu provozu a dotační podporu menších investic. MŽP 

poskytuje investiční dotaci pro infrastrukturu, kterou se daří rozšiřovat. MPSV poskytuje 

částečné krytí nákladů z programu materiální a potravinové pomoci. V rámci pomoci Ukrajině 

podpořili více než 280 tisíc osob. Potravinové banky poskytovaly 70 % potravinové pomoci. 

Vydaly skoro 70 tisíc tun potravin. V současné době jsou téměř vyčerpány donátorské 

kapacity v ČR. Existuje možnost navýšení programu PoMPo, vychází to z možností EU, je 

možno navýšit až na 100 milionů Kč. Řeší se usnadnění distribuce, zavedení statusu 

nouzových zásob, možnost realizace výdejen, za tím účelem je připraven software, chybí 

provozní financování. Je třeba společně najít cestu k zajištění humanitární potravinové 

pomoci. Další koncepční pomocí by bylo zavedení potravinové pomoci do zákona o 

sociálních službách. 
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 Předseda výboru Vít Kaňkovský zmínil, že v současné době jsou připraveny dvě 

novely k zákonu o sociálních službách. 

 Dále vystoupili za MPSV ředitel Tomáš Novotný. Doplnil, že z dotačního titulu 

z evropských fondů, který poskytuje prostředky na nákup potravinové a materiální pomoci 

PoMPo, bylo k dispozici 411 milionů, z toho šlo na pomoc lidem v těžké sociální situaci 379 

milionů, rozpočet se dočerpává. 

 Za MZe vystoupil náměstek Radek Holomčík a za MŽP náměstek Jan Kříž. 

 V rozpravě dále vystoupili poslankyně a poslanci Lucie Šafránková, Věra Kovářová, 

Vít Kaňkovský a Lenka Dražilová. 

 Na závěr byl předložen návrh usnesení. V hlasování č. 7 hlasovalo pro navržené 

usnesení 11 poslanců, všichni přítomní. Usnesení č. 42 bylo přijato.  

 

„Po úvodním slově zástupců Federace potravinových bank  ředitelky Veroniky Láchové, 

náměstka ministra zemědělství Radka Holomčíka, náměstka ministryně životního prostředí 

Jana Kříže, zástupce Ministerstva práce a sociálních věcí ředitele Tomáše Novotného a po 

rozpravě 

výbor pro sociální politiku Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

 

I.   b e r e   n a   v ě d o m í   informaci k bodu „Potravinové banky – aktuální stav“; 

 

II.   d o p o r u č u j e   zařazení tohoto bodu na zářijové jednání výboru pro sociální 

politiku.“ 

  

 

 

6/ Sdělení předsedy výboru 

(viz. zvukový záznam: 3:17:02 – 3:18:45) 

 Předseda výboru Vít Kaňkovský informoval o zahraniční cestě delegace výboru do 

Rakouska ve dnech 6. – 8. června 2022.  

 Tajemník výboru Antonín Papoušek připomenul, že v příštím týdnu proběhne přijetí 

delegace EMPL v Senátu. A dále, že dne 25. 5. 2022 proběhne konference Aktuální výzvy 

systému péče o ohrožené děti v místnosti 205, Sněmovní 1.  

 

9/ Návrh termínu a pořadu další schůze výboru 

(viz. zvukový záznam: 3:18:46 – 3:22:27) 

 Předseda výboru Vít Kaňkovský dal na zvážení poslancům termín konání příští schůze 

1. 6. nebo 9. 6. 2022 (ve středu 8. 6. 2022 je delegace výboru v Rakousku). Většina členů 

výboru se vyjádřila pro termín 1. 6. 2022 s tím, že by na program schůze bylo zařazeno 
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projednání SZÚ za rok 2021 – kapitola 313 - MPSV. O tomto návrhu bylo hlasováno 

v hlasování č. 8. Pro se vyjádřilo všech 11 přítomných poslanců.  

 

7/ Sdělení předsedkyň a předsedů podvýborů 

(viz. zvukový záznam: 3:22:32 – 3:25:24) 

 V tomto bodě vystoupil předseda podvýboru Michael Rataj, který informoval, že ve 

čtvrtek 19. 5. proběhne druhá schůze podvýboru pro IT, dávkové systémy a problematiku 

Úřadu práce. 

 Dále vystoupila předsedkyně podvýboru Lenka Dražilová s pozváním na dnešní schůzi 

podvýboru pro sociálně zdravotní pomoci od 13.00 hodin. 

 Předsedkyně podvýboru Andrea Babišová pozvala přítomné poslance též na dnešní 

schůzi podvýboru pro sociálně vyloučené lokality a začleňování lidí po výkonu trestu, která se 

koná od 14.45 hodin. 

 

8/ Různé 

(viz. zvukový záznam: 3:25:25 – 3:27:50) 

 V tomto bodě poslanec Igor Hendrych požádal, aby na některou z příštích schůzí byl 

zařazen bod Financování sociálních služeb. 

 

 

 

 

 Zapsala: H. Prokopová 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

Viktor   V o j t k o ,   v. r. Vít   K a ň k o v s k ý ,   v. r. 

ověřovatel výboru předseda výboru  

  


